
دنیا  در  کرونا  ویروس  ع  شیو

روند ادامه هرگونه فعالیتی را با 

مشکلات و تغییرات زیادی مواجه 

کرد. حالا دیگر به جدیت می  توان 

گفت جهان برای دوران پساکرونای خود باید برنامه ریزی مدونی داشته باشد. 

شاید بتوان گفت دانشگاه ها و آموزش عالی در کشورهای دنیا بیش از هرجای 

دیگری باید برای این بحران و البته دوران پساکرونا برنامه ریزی کنند. در ابتدای 

شیوع این ویروس بسیاری از دانشکده ها، دانشگاه ها و مؤسسات علمی در 

دنیا تعطیل شدند و مدتی است فعالیت های آموزشی و اداری خود را به صورت 

آنلاین دنبال می کنند. ایران نیز ازجمله کشورهایی است که طی دوماه اخیر 

دانشگاه ها و مدارس خود را تعطیل کرده و ازطریق آموزش مجازی فعالیت های 

علمی خود را دنبال می کند. هیچ کس گمان نمی کرد دفاع از پایان نامه نیز 

به صورت آنلاین برگزار شود، اما در ایران حتی این اتفاق هم افتاد و در روزهای 

گذشته شاهد دفاع پایان نامه به صورت آنلاین نیز بودیم.

ازجمله دانشگاه هایی که این روزها درحال برنامه ریزی نحوه آموزش در دوران 

کرونا هستند، دانشگاه های مخصوص ناشنوایان در دنیا هستند. به طور مثال 

دانشگاه گالودت که به یکی از مهم ترین دانشگاه های جهان در زمینه آموزش 

دانشجویان ناشنوا معروف است، با شیوع کرونا تصمیمات تازه ای گرفته 

است. به رغم بازبودن دانشگاه در ایام کرونا، تمام کلاس های درس از اواخر 

آوریل تا پایان ترم بهاره که چهارم »می« بود، به صورت آنلاین برگزار می شد و 

دانشجویان می توانستند از منزل آموزش ها را دنبال کنند. در دانشگاه هم 

تمام مراسم هایی که مستلزم گردهم آمدن جمعی بیش از 25 نفر بود، لغو شد.

اما معضل آموزش آنلاین به ویژه برای گروهی از دانشجویان ناشنوا، کار 

دشواری است که همت زیادی را می طلبد. کلاس های آنلاین دانشجویان 

ازسوی استادان و به زبان اشاره برگزار می شود و علاوه بر کلاس های آنلاین، 

دانشجویان امکان استفاده از ویدئوهای آموزشی دارای زیرنویس یا زبان اشاره 

را هم دارند. برای دوران کرونا، به طور اختصاصی ویدئوهایی جهت استفاده 

دانشجویان ناشنوا آماده شده که آنها می توانند از طریق فیسبوک یا یوتیوب از 

آن بهره مند شوند. هنوز تصمیم نهایی برای چگونگی برگزاری کلاس های ترم 

جدید دانشگاه ها گرفته نشده، اما تا امروز تصمیم بر این است که کلاس های 

سال بعد هم به صورت آنلاین باشد تا دانشجویان بتوانند از خانه آموزش های 

خود را دریافت کنند.

واحد بین الملل فرشتگان دانشگاه آزاد اسلامی هم یکی از دانشگاه های 

مختص ناشنوایان در جهان است که هنوز مدت زیادی از راه اندازی آن 

نمی گذرد؛ باوجود این، همپای دانشگاه های مطرح دنیا که در این حیطه 

فعالیت می کنند، برای دانشجویان خود در دوران کرونا و پساکرونا برنامه ریزی 

کرده است. علی مقداری، رئیس واحد بین الملل فرشتگان در گفت وگو با 

»فرهیختگان« از اقدامات این دانشگاه برای آموزش مجازی دانشجویان سخن 

گفت. به گفته او، قرار است یک کلاس چندرسانه ای برای تصویربرداری، ضبط 

و به اشتراک گذاری برنامه های درسی انجام، تجهیز و راه اندازی شود تا با شروع 

ترم جدید دانشجویان دیگر نگران آموزش خود نباشند. 

مقداری می گوید از آنجاکه واحد فرشتگان یک واحد جدیدالتاسیس است، 

باید برای آموزش دانشجویان از تجربیات دیگر دانشگاه های مطرح دنیا در این 

زمینه نیز استفاده کرد. مشرح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

وضعیت واحد فرشتگان درحال حاضر چگونه است؟
همان طور که استحضار دارید، ما با تلاش فراوان و حمایت های خوب دانشگاه 

آزاد اسلامی توانستیم مکان تخصیص یافته برای واحد بین الملل فرشتگان در 

بلوار ایران زمین را تا حدودی بازسازی و آماده کنیم و در 26 بهمن ماه 1398 

این واحد رسما توسط رئیس دانشگاه آزاد اسلامی، مسئولان دانشگاه آزاد 

اسلامی استان تهران و جامعه ناشنوا افتتاح شد. متعاقب آن اعلام کردیم 

که از 28بهمن آمادگی پذیرش درخواست های داوطلبان را در هشت رشته 

تحصیلی مصوب جهت بررسی های کارشناسی توسط شورای پذیرش واحد 

داریم. قصد داشتیم با پذیرش دانشجو از بعد تعطیلات عید نوروز کلاس های 

آموزشی را در برخی رشته ها آغاز کنیم. متاسفانه از ابتدای اسفندماه به دلیل 

مسائل پیش آمده پیرامون اپیدمی کرونا با تعطیلی یا کاهش ساعت کار ادارات 

و دانشگاه ها مواجه شدیم که تاثیر زیادی در کندکردن فعالیت های ما در همان 

آغاز کار داشته که همچنان ادامه دارد. البته ما از فرصت پیش آمده استفاده 

کردیم و درحال آماده سازی بیشتر زیرساخت های واحد هستیم.

چه تعداد دانشجو در این واحد تحصیل می کنند و در چه مقاطعی؟
همان طور که عرض کردم، تعطیلات و مسائل پیش آمده ناشی از قرنطینه 

در دوماه ونیم اخیر، برنامه های واحد ما را مشابه سایر دانشگاه های کشور 

تحت تاثیر قرار داده است. از این رو، به رغم محدودیت های ناشی از حضور 

فیزیکی و ثبت نام، تاکنون نزدیک به 30داوطلب برای پذیرش در رشته های 

اعلام شده درخواست پذیرش داده اند. البته ما زمان دریافت درخواست و 

مدارک را تا پایان خردادماه 99 تمدید کرده ایم. شرایطی را ایجاد کرده ایم که 

 https://iaufib.ac.ir/fa داوطلبان بتوانند با مراجعه به وبگاه اینترنتی واحد

درخواست خود را به صورت الکترونیکی ارسال کنند و حتی الامکان از مراجعه 

حضوری بپرهیزند. امیدواریم با آرام تر شدن اوضاع و اعلام سیاست رسمی 

مراجع بالادستی، از ابتدای سال تحصیلی 1400-1399 همزمان با سایر 

دانشگاه های کشور فعالیت های آموزشی واحد را رسما آغاز کنیم.

با ادامه وضعیت کرونا آموزش در شرایط فعلی برای دانشجویان باتوجه به 
شرایط ویژه شان چگونه می شود؟

هنـوز دانشـجویی در واحـد بـرای ارائـه خدمـات آموزشـی نداریـم و در مرحلـه 

پذیرش دانشجو هستیم. استنباط و تجربه بنده این است که آموزش دروس 

رسـمی و دانشـگاهی به دانشـجویان ناشنوا و با نیازهای ویژه بسیار مشکل تر 

و پیچیده تـر از آموزش هـای حضـوری خواهـد بـود. امیدواریم با عادی شـدن 

شـرایط از آمـوزش مجـازی در واحـد بین الملـل فرشـتگان فقـط به عنـوان 

مکمـل آموزش هـای حضـوری اسـتفاده کنیـم و نـه جایگزیـن آن. بااین حال، 

اخیـرا اقداماتـی را جهـت تجهیـز و راه انـدازی یک کلاس چندرسـانه ای برای 

تصویربـرداری، ضبـط و به اشـتراک گذاری برنامه هـای درسـی انجـام داده ایم 

و اسـاتید واحـد درحـال آماده سـازی برخـی از دروس خـود در بسـتر آمـوزش 

الکترونیکی هسـتند.

درنهایت هر تصمیمی که برای دانشگاه های دیگر گرفته شود، ما نیز تابع 

همان تصمیم خواهیم بود. فکر می کنم تا مهرماه که در دانشگاه ها پذیرش 

جدید انجام می شود، تکلیف کرونا نیز مشخص شده باشد. امیدوارم بتوانیم 

به صورت حضوری کار خود را ادامه دهیم، اما یک سالن چندرسانه ای برای 

فیلمبرداری به عنوان مکمل آموزش حضوری راه اندازی کردیم تا درصورت 

ادامه وضعیت کرونا دانشجویان با مشکل مواجه نشوند. حتی می توانیم 

از تجربه دانشگاه های مشابه دانشگاه فرشتگان در کشورهای دیگر نیز 

الگوبرداری و از این تجربیات استفاده کنیم. باید ببینیم تجربه جهانی باتوجه 

به شرایط پیش آمده چگونه است، چون دانشگاه فرشتگان یک دانشگاه 

تازه تاسیس است.

دانشجویان این واحد در چه رشته هایی تحصیل خواهند کرد؟
ما در مرحله اول موفق شدیم مجوز پذیرش دانشجو در هشت رشته تحصیلی را 

در مقاطع کاردانی و کارشناسی از وزارت علوم، تحقیقات و فناوری اخذ کنیم. 

این رشته ها عبارتند از: نقاشی، عکاسی، گرافیک، معماری داخلی، فناوری 

اطلاعات، علوم ورزشی، عکاسی تبلیغات و مترجمی زبان انگلیسی. به علاوه، 

از فرصت پیش آمده استفاده کرده و از وزارت علوم مجددا درخواست کرده ایم 

تا مجوز هفت رشته دیگر را در مقاطع کارشناسی و کارشناسی ارشد برای واحد 

بین الملل فرشتگان صادر کنند. این رشته ها عبارتند از: مهندسی عمران، 

مهندسی کامپیوتر، طراحی لباس، طراحی و ساخت طلاوجواهر، بیومکانیک 

ورزشی، زبان شناسی ناشنوایی و مهندسی  معماری. بنابراین درصورت اعطای 

مجوز این هفت رشته، ما می توانیم مجموعا در 15رشته در مقاطع کاردانی، 

کارشناسی و کارشناسی ارشد از مهرماه پذیرش دانشجو داشته باشیم.

شرایط جذب استادان و کارکنان در واحد فرشتگان چیست؟ 
به طور کلی شرایط جذب استادان و کارکنان در واحد بین الملل فرشتگان 

مشابه سایر واحدهای دانشگاه آزاد اسلامی است، با این تفاوت که در این 

واحد افراد جذب شده لازم است مهارت های ارتباطی ویژه ازجمله آشنایی 

خوب با زبان اشاره ناشنوایان و فرهنگ ناشنوایی را نیز داشته باشند. کلیه 

کارکنان واحد از این منظر باید آمادگی لازم را برای پذیرش و خدمت رسانی به 

جامعه مخاطب داشته باشند. البته تفاهم نامه ای هم با واحد تهران غرب امضا 

کرده ایم که اساتید علاقه مند می توانند با ما همکاری کنند. البته این اساتید 

باید بدانند علاقه مندی به تنهایی کافی نیست. وقتی می گوییم علاقه مند 

باشند، یعنی باید عاشق باشند و زبان اشاره را یاد بگیرند و با فرهنگ جامعه 

ناشنوا آشنا شوند. واحد فرشتگان یک دانشگاه معمولی نیست. دانشگاه های 

عادی در کشور به وفور وجود دارند، ولی متاسفانه هیچ کدام آمادگی لازم را 

برای ارائه خدمات آموزشی به افراد با نیازهای ویژه ندارند و به همین علت این 

واحد تاسیس شده تا اکثر برنامه ریزی های آموزشی و پژوهشی اش در خدمت 

جامعه مخاطب باشد.

درخصوص پژوهش چه اقداماتی در دست دارید؟ آیا واحد فرشتگان از 
پژوهش های دانشجویی حمایت می کند؟

بدیهی است که اولویت پژوهش در واحد بین الملل فرشتگان معطوف به رفع 

نیازهای جامعه مخاطب است. از هم اکنون اساتید راهنمایی شده اند تا روی 

موضوعاتی فکر کنند که دربرگیرنده حوزه های پژوهشی برای ارتقای کیفیت 

زندگی شهروندان با نیازهای ویژه باشد. خوشبختانه جامعه علمی ایران 

نیز به طور موازی درحال گشایش در این زمینه هاست. دانشجویان واحد 

بین الملل فرشتگان می توانند در این راستا نقش مهمی ایفا کنند و در زندگی 

جامعه مخاطب تاثیرگذار باشند. سیاست واحد قطعا حمایت مادی-معنوی 

از فعالیت های علمی- پژوهشی خوب و موردعلاقه دانشجویان خواهد بود.

یادداشت

مقررات دست وپاگیر مانعی بر سر راه جهش تولید 

مقام معظم رهبری طی سال های اخیر اقتصاد را محور نامگذاری های خود برای 

شـــعارهای سال گذاشته اند. در راســـتای سیاست های تبیین شده در سال 98 

مبنی بر تمرکز بر رونق تولید، رهبر معظم انقلاب امسال را نیز سال »جهش تولید« 

نامگذاری کردند. لازمه اصلی رونق و رشـــد اقتصادی درکشور رشد تولید است و 

تاکید مکرر ایشـــان بر این موضوع حاکی از اهمیت یک حرکت ملی همه جانبه 

در این راستا به ویژه در شرایط حساس اقتصادی کشور است.

جهش تولید نیازمند ملزوماتی است که مهم ترین آن اصلاح مقررات دست وپاگیر 

در ارگان های دولتی اســـت. معتقدم همـــه باید برای تحقق عملی جهش تولید 

تـــلاش کنند و نماینـــدگان نیز با وضع قوانین جدیـــد و همچنین اصلاح برخی 

قوانین به ویژه قوانین دست وپاگیر، شرایط لازم را برای رونق کسب وکار و تولید و 

تحقق شعار سال فراهم کنند.

همچنین حمایت های مادی و معنوی بیشـــتری بایـــد از تولید کنندگان صورت 

بگیرد که با یک پشـــتوانه بتوانند به سمت جهش تولید حرکت کنند. حمایت از 

تولیدکنندگان علاوه بر تثبیت اشتغال، به تحقق شعار سال مبنی بر جهش تولید 

منجر می شود. تولیدکنندگان با تولید کالای باکیفیت و مردم نیز با مصرف کالاهای 

تولید داخل نقش موثری در تحقق شعار سال ایفا می کنند. همچنین هزینه های 

تولید باید کاسته شود و قدرت رقابت با محصولات خارجی توسط دولت فراهم شود. 

ما در دانشگاه آزاد اسلامی واحد دامغان نیز تمام فعالیت های خود را در این راستا 

هدفگذاری کردیم. سال گذشته که از سوی مقام معظم رهبری سال رونق تولید 

نامگذاری شـــد، در بحث تولیدات علمی دانشگاه ازجمله تعداد مقالات و کتب 

حدود 60درصد رشد داشتیم. همچنین به دنبال این بودیم تا تولیدات عینی تر و 

ملموس تری را نیز برای جامعه داشته باشیم. بنابراین در دانشکده کشاورزی واحد 

دامغـــان یک گلخانه تحقیقاتی دوهزار متری را راه اندازی کردیم. در این گلخانه 

محصولات گوجه و خیار تولید کردیم و کســـب درآمد غیرشهریه ای در دستور کار 

قرار گرفت. سال 98 جایگاه های درآمدزایی در واحد دامغان افزایش و طبق روال 

تعیین کننده سال پیشین ادامه یافت و وضعیت درآمدزایی غیرشهریه ای بهتر شد، 

به شکلی  که گلخانه خیار با دوسبک کشت هیدروپونیک و خاکی کشت علاوه بر 

تجربه نوین کشت وکار، درآمد خوبی هم به همراه داشت.

اســـتارت این گلخانه در اردیبهشت ســـال 97  زده و در آبان ماه اولین برداشت 

محصول انجام شد. امسال نیز با توجه به تجربه موفق سال گذشته به دنبال جذب 

مجوز برای یک گلخانه پنج هکتاری در دانشگاه هستیم تا با کمک جهاد کشاورزی، 

بانک کشـــاورزی و دانشـــگاه بتوانیم یک گلخانه هیدروپونیک پنج هکتاری را 

ایجاد کنیم. پیش بینی مان این اســـت که در هرهکتار 500 تن گوجه برداشت 

کنیم؛ به عبارتی 2500 تن گوجه در یک ســـال برداشت خواهیم کرد. همچنین 

در راستای جهش تولید اقدام دیگری را مدنظر داریم؛ با توجه به اینکه در دوران 

کرونا هســـتیم در دانشکده داروسازی دانشگاه آزاد اسلامی واحد دامغان، مرکز 

تحقیقات داروهای گیاهی و مرکز رشد علوم دارویی به کمک اساتید و دانشجویان 

گرایش مختلف داروسازی یک تیم تحقیقاتی تشکیل دادیم تا محصولاتی تولید 

کنیم که در این ایام به درد مردم و جامعه بخورد. 

اولین محصـــول یک ماده ضدعفونی کننده بود که بر پایه الکل 70درصد تولید 

شـــد. البته همه محلول های ضدعفونی کننده یک مشـــکل و نقیصه دارند و در 

بلندمدت به پوست دســـت آسیب می زنند. تیم تحقیقاتی ما با استفاده از گیاه 

آلوئه ورا یک محلول ضدعفونی کننده و مرطوب کننده دست تولید کردند که برای 

پوست بسیار مناسب اســـت. این محلول حتی حالت ترمیم نیز دارد که درحال 

انجام مقدمات تجاری سازی و ورود آن به بازار هستیم.

محصـول دیگـر نیـز در مواقعـی موثـر اسـت کـه اگـر یـک میکروب و ویـروس روی 

سـطحی باشـد و دسـت مـا بـا ویـروس تمـاس پیـدا کنـد می توانیم دسـت خود را 

ضدعفونـی کنیـم امـا اگر دسـت با دهان در تماس باشـد، دیگـر نمی توان دهان 

را ضدعفونـی کـرد؛ بنابرایـن مـا بـر پایـه چنـد گیـاه دارویـی به دنبـال تولیـد یـک 

دهانشـویه هسـتیم؛ کارهـای اولیـه ایـن محصـول انجـام شـده کـه ان شـاءالله تا 

یـک مـاه آینـده وارد بـازار خواهد شـد.

 فکـــر می کنم با توجه به موفقیت کشـــت گیاهان گلخانـــه ای هیدروپونیک در 

سال 98 و موفقیت این طرح در بخش آزمایشی، با احداث گلخانه پنج هکتاری 

هیدروپونیک که عملیات اجرایی آن از ابتدای تابســـتان 99 آغاز خواهد شـــد، 

به درآمدزایی غیرشـــهریه ای پایدار خواهیم رسید. دستورکارهای واحد دامغان 

در ســـال 99 منطبق با برنامه طراحی شـــده برای رسیدن به اهداف قابل وصول 

میان مدت و درازمدت خواهد بود.
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سارا طاهری
 روزنامه نگار

دانشگاه

نعمت الله نعمتی
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد دامغان

کارمندان توئیتر برای همیشه دورکار شدند

توئیتر اعلام کرده تعداد زیادی از 

کارمندان این شرکت می توانند 

حتی پس از پایان یافتن همه گیری 

ویروس کرونا به طور دائم دورکاری 

کنند. به گزارش مهر به نقل از 

تلگراف، تعداد زیادی از 5 هزار 

کارمند توئیتر می توانند حتی پس 

از پایان یافتن همه گیری ویروس 

کرونا و به طور دائم از خانه به فعالیت خود ادامه دهند. توئیتر معتقد است به دلیل وضعیت خاص 

شرکت توانسته کارمندان خود را دورکار کند. همچنین نیروهای انسانی این شرکت طی چندماه 

گذشته ثابت کرده اند می توانند از راه دور به فعالیت خود ادامه دهند. تعداد اندکی از کارمندان 

توئیتر که حضور فیزیکی آنها لازم است مانند کارمندان بخش نگهداری سرورها همچنان باید در 

محل کار خود حاضر شوند. سخنگوی توئیتر در این باره گفت: »اگر کارمندان ما برحسب وظیفه 

شغلی و وضعیت خود بتوانند از خانه به فعالیت خود ادامه دهند و خودشان نیز تمایل داشته باشند، 

آنها می توانند به طور دائم دورکار شوند. در غیراین صورت دفاتر ما مشتاقانه منتظر آنهاست و البته 

چند اقدام احتیاطی نیز انجام می شود تا کارمندان هنگام بازگشت احساس ایمنی کنند.« توئیتر 

تصمیم بازگشت کارمندان به دفاتر کاری را به عهده خود آنها گذاشته و تمام دفاتر این شرکت به 

جز تعداد اندکی از آنها تا ماه سپتامبر بازگشایی نخواهند شد. به گفته سخنگوی این شرکت تا 

قبل از ماه سپتامبر هیچ گونه سفر کاری انجام نخواهد شد و به غیر از چند مورد استثنا هیچ گونه 

رویداد حضوری در بقیه سال 2020 برگزار نخواهد شد.

ساعت هوشمندی که با عرق بدن کار می کند

محققان دانشگاه گلاسگوی اسکاتلند موفق به ابداع ساعت 

هوشمندی شده اند که از عرق بدن کاربر نیرو می گیرد. به گزارش 

ایسنا و به نقل از تک رادار، هنگامی که مردم در مورد انرژی تجدیدپذیر 

صحبت می کنند، عرق بدن چیزی نیست که به ذهن خطور کند، اما 

به نظر می رسد که این فرآیند طبیعی بدن درواقع قادر به تامین انرژی 

دستگاه های ردیابی تناسب اندام و حتی شاید ساعت های هوشمند 

نیز باشد. محققان دانشگاه گلاسگو در اسکاتلند یک فناوری ابداع 

کرده اند که می تواند از عرق بدن به جای باتری های سنتی در 

دستگاه ها استفاده کند. این فناوری با جمع آوری عرقی که بدن 

به طور طبیعی تولید می کند، کار می کند و باعث می شود یون های 

موجود در آن با پلیمرهای موجود در این فناوری واکنش دهند و در 

نتیجه واکنشی ایجاد می شود که برق تولید می کند. محققان این 

فناوری را با بستن یک نسخه کوچک از این سلول به دونده های در 

حال دویدن آزمایش کردند و دیدند که این سلول توانست چند لامپ 

LED را روشن کند که نشان داد این فناوری کار می کند و از لحاظ 

تئوری می تواند در مقیاس بزرگ تر نیز کار کند. اما آیا این فناوری 

می تواند در زندگی واقعی به شکل مناسب کار کند؟ با توجه به نتایج 

آزمایش اولیه، این فناوری مبتنی بر عرق بدن کار می کند، اما به نظر 

نمی رسد که به اندازه کافی نیرو تولید کند تا به کاربر امکان دهد شارژ 

دستگاه پوشیدنی خود را به روش سنتی کنار بگذارد.

مقابله با کرونا مستلزم تولید چند نوع واکسن

بررسی گروهی از محققان و پزشکان کشورهای مختلف نشان 

می دهد غلبه بر ویروس کرونا مستلزم تولید چند نوع واکسن 

مختلف است و با تنها یک واکسن نمی توان ویروس مذکور را مهار 

کرد. به گزارش مهر به نقل از نیواطلس، پژوهشی که توسط گروهی 

از پژوهشگران به سرپرستی آنتونی فاوسی، مدیر مؤسسه ملی آلرژی 

و بیماری های عفونی در مریلند آمریکا انجام شده، نشان می دهد 

چالش های فراوانی بر سر راه مقابله با ویروس موذی کرونا وجود 

دارد که چشم انداز مهار آن ظرف یک تا دو سال آینده را کمرنگ 

می سازد. تا پیش از این تصور می شد برای درمان ویروس کرونا 

به یک واکسن نیاز است و ویروس یادشده از این لحاظ تفاوت 

معناداری با سایر ویروس های بیماری زا ندارد. اما تحقیق تازه انجام 

شده نشان می دهد که باید واکسن های متعددی برای نابودی این 

ویروس تولید شده و هر یک به گروه های خاصی از مردم تزریق شوند 

تا بتوان طی چند سال به شرایط عادی زندگی بازگشت. به گفته 

لری کوری، از اساتید دانشگاه واشنگتن و یکی دیگر از اعضای این 

گروه تحقیق، »ویروس کرونا موجب رویدادهایی بی سابقه در جهان 

شده و سرعت گسترش آلودگی و عفونت های ناشی از آن بسیار 

سریع تر از هر عفونتی در تاریخ مدرن بوده است. برای غلبه بر این 

چالش به تولید واکسن های متعددی نیاز است و تنها یک واکسن 

نمی تواند ویروس کرونا را به طور مؤثر درمان کند.«

دستگاهی پوشیدنی برای بهبود راه رفتن افراد سکته کرده

محققان دانشگاه هاروارد و بوستون 

یک دستگاه پوشیدنی برای زانو 

ساخته اند که سبب بهبود راه رفتن 

افرادی می شود که به دلیل سکته 

مغزی دچار ناتوانایی های حرکتی 

شده اند. به گزارش ایسنا و به نقل از 

نیواطلس، در سال 2017 میلادی، 

محققان موسسه »ویس« دانشگاه 

هاروارد، دانشکده مهندسی»جان ای پالسون« دانشگاه هاروارد و دانشگاه »بوستون«، در همکاری 

با یکدیگر یک نوع لباس خارجی رباتیک ساختند که برای کمک به بهبود حرکت بیمارانی طراحی 

شده بود که سکته کرده اند. حال نسخه ای از این دستگاه پوشیدنی ساخته شده که سبک بوده و به 

زانو کمک می کند در راه رفتن سرعت پیدا کند. براساس آمارهای منتشر شده از سوی مراکز کنترل 

و پیشگیری از بیماری ها، سالانه نزدیک به 800 هزار نفر در آمریکا دچار سکته مغزی می شوند. به 

این ترتیب سکته مغزی رتبه پنجم علت مرگ ومیر است. البته اغلب افرادی که دچار سکته می شوند، 

زنده می مانند، ولی ممکن است در طولانی  مدت دچار ناتوانی هایی فیزیکی شوند. بسیاری از این 

افراد در یک طرف بدن خود ضعف یا فلج بودن را تحمل می کنند. این امر باعث از بین رفتن تعادل، 

مشکل در راه رفتن، خستگی عضلات و عدم هماهنگی اعضای بدن می شود. در نسخه جدید 

دستگاه پوشیدنی ساخته شده توسط محققان دانشگاه هاروارد و بوستون، دستگاه خودش حاوی 

موتور و باتری است. این لباس خارجی کمتر از 5 کیلوگرم وزن دارد و هنگام راه رفتن با زانو همکاری 

می کند. باتری و محرک دستگاه هم در کمر کاربر پوشیده می شوند.
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